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Dorina Chiriac a absolvit UNATC-ul în 1995, la clasa prof. Sanda Manu şi 

Gheorghe Visu. Din acelaşi an este angajată a Teatrului de Comedie, unde a lucrat 
cu regizori precum: Cătălina Buzoianu, Alexandru Darie Horatiu Mălăele Gelu 
Colceag. De la fiecare dintre ei a învătat foarte mult, dar cel �ăruia ri datorează �odul 
său de a face teatru este Horaţiu M

'
ălăele. in noiembrie 2008, a avut premiera cu 

spectacolul Regele Lear, regizat de Andrei Şerban, la Teatrul Bulandra. Dorin a Chiriac 
interpretează un personaj care este tot timpul la limita dintre râs şi plâns, care cântă 
pentru a-şi înveseli stăpânul, care suferă alături de el şi de întreaga omenire. Este 
un Bufon care trece de realitatea imediată a piesei, părând a vedea şi a înţelege 
destinul  întregii omeniri. 

Mirela Sandu: În urmă cu treisprezece ani, v-am văzut pentru prima oară În 
"Hatmanul Baltag", piesa cu care aţi absolvit Facultatea de Teatru. Care sunt lucru-
rile frumoase de care vă amintiţi din acea perioadă? 

� 

Dorina Chiriac: Cred că am luat şi un premiu cu acel spectacol. Imi  amintesc 
de repetiţi i le cu doamna Sanda Manu. Cred că doar cu dumneaei aş mai putea 
lucra aşa. Era un vodevil pe muzică originală de Eduard Caudella gândit ca o 
dantelă veche, lucrat foarte minuţios şi cu precizie. Era un spectacol delicat şi , în 
acelaşi timp, o comedie foarte bună. 

M.S.: Şi voi jucaţi cu foarte mult drag . . .  
D.C. :  N u  ştiu dacă jucam cu drag , eram foarte speriaţi . A m  căzut d e  nenu

mărate ori până am reuşit să exercutăm coregrafi i le inventate de Sanda Manu. 
A trecut mult de atunci. . .  

M.S.: Cum a crescut În tot acest timp actriţa Dorina Chiriac? 
D.C.:  M-am agăţat de tot felul de oameni. Am avut norocul să mă întâlnesc 

cu persoane care au însemnat mult pentru mine: de la Sanda Manu, la Alexandru 
Darie, Cătălina Buzoianu, Horaţiu Mălăele, Lucian Pintilie, Alexandru Dabija până 
la Ada Mi lea, Florin Piersic jr. şi Gelu Colceag . Fiecare dintre ei m-a condus câte 
o bucată de drum şi m-a ajutat să mă caut şi să nu mă găsesc . . .  d in fericire. 
înseamnă că drumul nu este finit. De curând am conştientizat că fiecare rol este 
suma tuturor întâlnirilor pe care le-am avut. Nu am avut multe dar au fost toate 
importante; fiecare rol a însemnat descoperirea a ceva nou despre mine. 

M.S.: Îmi puteţi spune ce aţi Învăţat de la fiecare dintre aceştia sau lucrurile 
s-au aşezat pur şi simplu? 

D.C.: Ele s-au legat destul de bine, am folosit ce am învăţat de la unul în lucrul 
cu celălalt. Dezvoltam ceea ce ştiam, îmbogăţind cu lucrurile aflate de la persoana 
cu care lucram în acel moment. Dacă ar fi să fac o clasificare a celor întâlniţi în 
"vieţulica" mea de până acum, extrem de mult îi da�orez lui Horaţi� Mălăele . �1 '!u 
ştie asta pentru că nu a lucr�t. cu scopul acesta: �a la;;e c_ev.� at�t de _puternic �n 
mine, încât să îmi schimbe v1z1unea asupra lucrunlor ŞI a v1eţ1 1 .  M1-a placut atenţ1a 
lu i ,  puterea lui  de a justifica orice, atâta timp cât porneşti de la un text şi o poves�e 
in care crezi .  Astfel poţi justifica orice gest, privire, gând, mişcare, etc. De la Horaţ1u 





�O TEATRLIL,., . 

am luat antrenamentul acesta perpetuu al mobilităţii interioare, al gândului şi 
emoţiei . Este ceva ce nu se termină odată cu repetiţia sau spectacolul ,  ci fabrică 
continuu scenari i .  Este un mecanism care, la un moment dat, dacă ai noroc, ti se 
declanşează şi funcţionează pe stradă, la restaurant, în metrou, acasă, în bai'e în 
timp ce te speli pe cap.  Un exerciţiu al minţii şi al  sensibil ităţii pe care îl faci per
manent. Şi asta te ţine .,viu" şi te antrenează pentru următoarele întâln iri. în felu l  
acesta, n iciun rol nu te găseşte nepregătit. 

M.S.: Şi creşti Încontinuu . . .  
D.C.:  Da,  ş i  a i  o atitudine destul de  relaxată faţă de roluri ş i  de întâln irile cu 

regizori i .  
M.S. :  Împreună cu Cătălina Buzoianu aţi lucrat pentru prima oară când v-aţi 

angajat la Teatrul de Comedie. V-aţi reÎntâlnit după treisprezece ani la Ioana şi 
focul. Cum au fost repetiţiile?  

D.C.:  Sigur că atitudinile se schimbă.  Atunci eram o studentă în anul I V  care 
juca câteva rolişoare în spectacolul Fuga, iar în acest moment ne admirăm reciproc. 
Diferenţa este că acum mi se cere părerea. 

M.S. :  Cum a ieşit spectacolul din punctul dumneavoastră de vedere? 
D.C.: Întodeauna sunt mulţumită atunci când termin un spectacol. Ştiu foarte 

bine că orice lucru este perfectibi l şi că o să fie mai bine la un moment dat, sau 
chiar mai prost. Depinde ce o să mănânc în ziua aceea şi cum o să joc. Altfel sunt 
foarte mulţumită de cum am lucrat cu toată echipa de la Ioana şi focul, este o trupă 
de actori foarte tineri. Propunerea Cătălinei Buzoianu mi-a părut destul de ciudată 
iniţial: Ioana d'Arc astăzi . După şase secole se întoarce printre noi . Ce se întâmplă? 



Cum reacţionează oamenii? Mi-a propus o abordare nouă, destul de simplă: dezbră
carea de forme. A nu "juca" nimic. 

M.S.: Este foarte greu . . .  
D.C.: Da, este foarte dificil pentru oricine. Actorii care vin şi văd spectacolul 

ştiu foarte bine că de fapt este foarte greu ce fac. Din afară pare extrem de simplu, 
pentru că impresia este că nu faci nimic. Dar nu este uşor să nu faci nimic, absolut 
nimic şi să fii consecvent în asta. Să nu îţi alunece niciun fel de manieră,  n iciun fel 
de "păcăleală" . 

M.S.: Ai nevoie de timp să ajungi la acest nivel . . .  
D.C.: Ştiam d e  l a  actorii mari că nu se poate ajunge direct l a  această sim

plitate . Adică termini facultatea, eşti un tânăr actor şi ajungi direct acolo, reuşind 
în acelaşi timp să fii expresiv, să te vezi şi să fii emoţionant. Trebuie să treci printr-un 
soi de exagerare a formei ,  ca după aceea să reduci totul la esenţă, să rămână 
ceva de puterea Commediei dell'arte care este foarte puternică vizual şi te ţine. 
Să nu faci nimic, n ici măcar să ridici un deget este foarte greu. La fel de dificil este 
să ajungi să ai încredere depl ină în text, în idee. 

M.S. : Lucrul acesta cere foarte mult control. 
D.C.: Este nevoie de mult control şi de o doză de paranoia. Trebuie să reactia-, 

nezi în anumite situaţii fără să îţi antrenezi fiinţa. Paradoxul este că implicarea este 
mult mai mare decât în orice altă manieră de joc, dar totul este la nivelul spiritului .  

M.S.: Un moment important pentru cariera dumneavoastră, cred eu, a fost 
Întâlnirea cu Bufonul din "Regele Lear" . . .  



D.C.: În general ,  actriţele îşi doresc să joace roluri de bărbaţi pentru că în 
l iteratura clasică, pe vremea când femeile nu aveau drept de vot, rolurile de oameni 
inteligenţi erau ale bărbaţilor. 

M.S.: Şi acum se Întâmplă cam tot aşa. 
D.C. :  Da, dar mai avem şi câteva femei-dramaturg care ne salvează. Şi atunci 

sigur că îti doreşti un Hamlet, un Leonce şi, evident, un bufon shakespearian .  
Acesta fiind întotdeauna cel mai deştept, cel mai "vizitat" dintre pământeni. Se  pare 
că bufonul din Regele Lear este, după spusele shakespearologi lor, cel mai "tare" 
bufon al lu i .  A fost o propunere la care, sincer, iniţial nu "am sărit din pantofi", pentru 
că în acel moment lucram cu Cătălina Buzoianu.  Am avut norocul ca Andrei Şerban 
să insiste să joc şi ,  fiind pe rol cu Virginia Mirea, nu m-am simţit atât de "obligată" 
să fac Bufonul .  Până la urmă, a fost o colaborare foarte bună şi a ieşit un Bufon 
despre care se zice că este "într-un fel" .  

M.S. : Câtă libertate v-a dat În lucru Andrei Şerban? 
D.C. :  Mie mi-a dat foarte multă . Eu nu mă implic personal în nicio relaţie la 

teatru . Şi aici este un paradox: am conşti inţa faptului că aceasta este o meserie 
pe care trebuie să o fac foarte bine, mă pasionează, dar niciodată nu va deveni 
atât de personală încât să mă agreseze ceva în lucrul cu cineva. Mă deranjează 
mitocănia şi mă P._oate jigni o persoană care pierde timpul în timp ce eu îmi dau 
sufletul pe scenă. In rest, nu mă poate tulbura nimic din lucru l meu cu rolul .  Primesc 
observaţii ,  propuneri , experimentez până ajungem la o concluzie. Îmi vin mie idei 
sau poate celălalt are alte propuneri, aşa se construieşte un rol .  Cred că asta este 
diferit faţă de perioada când eram studenţi . Atunci totul era pe viaţă şi pe moarte 
şi eram foarte afectaţi dacă ni se făcea o observaţie. 

M.S. : Este un bufon special, cântă mult, se mişcă. Care este povestea lui? 
De ce l-aţi construit aşa? 

D.C.: La un moment dat, Bufonul are o premoniţie şi spune că trebuie să se 
instaureze haosul pentru a se putea restabil i  ordinea. L-am construit plecând de 
la această replică. Bufonul cunoaşte istoria piesei de dinainte ca ea să înceapă. 
Tot jocul meu este ştiind că lucrurile vor lua o întorsătură dramatică . Există şi o 
frustrare în personajul meu din cauza aceasta, o luptă interioară care nu este foarte 
clară pentru spectator, dar ea există . Nu îşi explică nimeni de ce este atât de fră
mântat, de ce este atât de încrâncenat, de ce plânge în timp ce râde sau în timp 
ce îi face pe ceilalţi să râdă.  Bufonul este un fel de Profet. El anunţă, suferă pentru 
ce se întâmplă cu omenirea, dar nu are voie să intervină. Aceasta ar fi partea lui  
spirituală. În ceea ce priveşte latura lui  umană, este în termeni moderni ,  psihotera
peutul lu i  Lear, empatizează cu el, îi simte toate durerile, toate bolile şi ştie 
întotdeauna ce îl pune pe picioare. La un moment dat, ca toţi bufonii lui Shakespeare, 
dispare pur şi simplu din piesă. Se duce să moară "puţin". Andrei Şerban face 
Bufonul să asiste mort-viu la toate nenorocirile care se întâmplă şi îl aduce ca pe 
un Ariel la final să comenteze detaşat cele întâmplate. 

M.S. :  Mariana Mihuţ, interpreta Regelui Lear, spunea după premieră că vă 
simte tot timpul prezentă În scenă, comunicaţi foarte bine. 

D.C.: Am fost foarte norocoasă. Acesta este unul dintre motivele pentru care 
am vrut să joc Bufonul. Nu am fost niciodată pe scenă cu Mariana Mihuţ. O cunoş
team, bineînţeles, dinainte. Am văzut-o în spectacole. Ne-am întâlnit ca admiratoare 
ale lui Lucian Pintilie. Este o mare şansă să stai lângă ea pe scenă şi chiar să încerci 
să empatizezi, să treci prin ce trece ea. Corpul meu nu este pregătit fizic pentru 
energia acestei actriţe. Are multă trăire acumulată căreia îi rezistă . Este greu să îi ţii 



piept, dar în acelaşi timp este ceva unic ca ea să îşi găsească sprijin în tine. O simt 
cum mă caută cu privirea şi cum se serveşte cu emoţie de la mine. Acelaşi luc�u îl 
fac şi eu. Nici nu este greu. Sunt câţiva mari actori, puţini, lângă care, dacă eşt1 un 
om cinstit, nu îţi pui problema ce să joci şi cum. Dacă ştii să primeşti şi să răspunzi 
onest la ce ai primit, totul se va întâmpla de la sine, eşti foarte bun în prezenţa lor. 
Ei transmit exact ce trebuie şi nu are cum să nu-ţi iasă. Lângă un asemenea om 
care îţi oferă totul este mult mai plăcut să construieşti relaţia în doi, să faci să iasă 
totul cât mai bine şi nu să te gândeşti numai la rolul tău. 

M.S.: Dar ce faci când acest schimb nu există? 
D.C.: Când nu e, nu e .  Adevărul este că, la un moment dat1 devii dependent 

de asta şi atunci încerci să respingi tot ce nu îţi oferă aşa ceva. l ntâlnirea �ea cu 
Mariana Mihuţ a însemnat un moment unic, unul dintre puţinele cu adevărat Impor
tante din viaţa mea. Sunt întâlniri care nu ţin cont de ce îţi doreşti tu sau de cum 
ai vrea să cunoşti anumite persoane; cineva pune pur şi simplu nişte oameni unul 
lângă altul şi comunicarea lor se întâmplă la un n ivel superior. O astfel de întâlnire 
a fost şi cea cu Ada Milea. 

M.S.: Aveţi două spectacole Împreună . . .  
D.C.: Da, se cântă în cluburi şi la Teatrul Act, unde Marcel lureş a făcut o 

microstagiune Ada Milea. 
M.S.: Din când În când, puneţi În scenă spectacole . . .  
D.C.: M-am mai jucat. Nu pot spune că regizez. Veghez drumul actorilor pe 

scenă. Ar trebui să existe şi d irectori de scenă care nu au neapărat o "viziune 
regizorală", ci urmăresc traiectoria personajelor, propun direcţii . Eu asta fac. Există 
şi texte care presupun numai acest lucru. Dacă le adaugi nu ştiu ce viziune con
torsionată le ameţeşti . 

M.S.: Şi cu scrisul? 
D.C.: Am scris un scenariu împreună cu Lia Bugnar la cererea lui Lucian Pintilie. 

Filmul se va realiza anul acesta. Scenarii am mai scris şi cu Florin Piersic jr. la Fix Alert 
şi la Eminescu versus Eminem. Şi mai scriu câte o poezie din când în când. 

M.S.: Vă place combinaţia aceasta - actorie, regie, dramaturgie? 
D.C.: Da, eu nu mă consider actriţă . Glumesc câteodată spunând că nu ştiu 

dacă să mă fac actrită . 
M.S.: Ce mseamnă să fii actrită? 
D.C.:  Să F I I  actriţă , doar asta.' Să te supui unei viziuni fără să comentezi. Să 

fii un soi de executant. Te pui la dispoziţie ca o bucată de carne macră cu toate 
emoţi i le, trăiri le şi experienţa ta. Mai presus de toate, îmi plac actori i-manifest, 
cei care în afară de ce sunt pe scenă mai sunt ceva. Şi sunt câţiva aşa: Florin 
Piersic jr. , Horaţiu Mălăele; şi Florian Pittiş era unul  dintr ei .  

M.S.: Ce pregătiţi? 
D.C.: Repet Leonce şi Lena de Georg BOchner, cu Horatiu Mălăele, la Teatrul 

de Comedie. ' 
M.S.: V-aţi angajat imediat cum aţi terminat facultatea şi aţi avut ocazia să 

lucraţi cu regizori importanţi. Care a fost şansa pe care generaţia dumneavoastră 
a avut-o şi pe care cei care termină acum facultatea nu o au? 

D.C.: Deşi se pare că avem acelaşi l imbaj , de la un moment dat lucrurile nu 
mai stau chiar aşa. Imi dau seama că este un lucru normal, că totuşi am crescut în 
altă epocă. Eu mă consider norocoasă pentru trecutul pe care îl am, dar în acelaşi 
timp este posibil ca ei să fie cei norocoşi pentru că au trăit în alte vremuri .  Sunt foarte 
inteligenţi, se adaptează foarte repede. Din păcate, le l ipseşte un reper şi le este 



foarte frică de sensibilitate, din punctul lor de vedere asta ar însemna vulnerabil itate. 
Or, la un artist tocmai expunerea sensibilităţii este esenţială. De asemenea, ei aleargă 
după rezultatul imediat, după poantă sau cioacă. Sigur că şi Mălăele are poante, dar 
le face numai după ce a asumat şi a desfăcut foarte bine o situaţie. După ce a 
asimilat toate cuvintele şi prepoziţi ile din text, la un moment dat vine şi poanta. Dacă 
le cauţi de la început, devin ca nişte glumiţe de petrecere care nu îşi au locul pe 
scenă.  Din păcate, actorii nu mai sunt ce au fost. Chiar şi actorii mari par nişte 
neadaptaţi, izolaţi de tot ce se întâmplă. În rest, lumea fuge, iar cei care sunt acum 
foarte tineri intră în acest angrenaj şi nu au o dorinţă foarte mare de a sta pe lângă 
un "monstru" încă în viaţă. Nu au timp să se oprească. Trebuie să câştige bani .  Un 
actor mare câştigă bine, după ce în tinereţe şi-a permis să trăiască în sărăcie. Atunci 
îţi permiteai să trăieşti fără bani ,  acum nu mai poţi. Intri într-o mlaştină sclipicioasă, 
dar plătită. Sunt multe variante şi e bine că există: reclame, telenovele, seriale, emi
siuni de tot felu l .  lntrând în vârtejul acesta este foarte greu să te opreşti să faci 
teatru pe bune. E un lux să faci teatru . Ar trebui să fi i foarte bogat ca să îţi poţi 
permite asta. Există şi oameni care trăiesc din teatru , Marius Manole de exemplu . 
Uite, el e un alt actor cu care este plăcut să te întâlneşti pe scenă. 
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Lucian Năstase 


